

RESUME / This is the first time when there is a book full of photos and texts about paralympic movement which has been published in the Czech Republic. Prefatory chapter offers to readers comprehensive survey on grassroots of the movement worldwide and in the Czech Republic, as well as its contemporary structure and further development.

Unavoidable part of the paralympic movement is fundraising. Some sponsors delegated their representatives even to watch Paralympic Games in Sydney personally.

Following chapter is dedicated to sport performances as such at the XI. Summer Paralympic Games 2000 in Sydney. The Czech Republic has been represented by the greatest team ever competing in six of 18 sports. The Czech delegation consisted of 57 athletes performing their talent, skills, effort and will in Archery, Athletics, Boccia, Cycling, Swimming and Table Tennis. They achieved wonderful results, won 43 medals (15-15-13) and gained the 11th place in final ranking list of countries.

Sydney which had hosted also the Olympic Games shortly prior the Paralympics treated everyone carefully and friendly. Sydney is a beautiful, modern urban area with relatively short history and its cosmopolitan population is free of prejudice towards handicapped people.

For many fans and spectators it was nearly sports performance to get tickets. They often had to vanquish endless queues in front of box-offices or to squeeze in overcrowded auditoriums. In accordance with historical achievements the team was grandiosely welcome by the Czech Paralympic Family such as journalists, officials, sponsors, relatives, friends and fans at the airport after the arrival. Prominent politicians highly appreciated worldwide presentation of the Czech Republic and personally congratulated to those the most successful.

Czech paralympians show the whole society that the Disabled in general can not only do top-level sport, but that they can naturally take part in the whole-scale social activities too. Final chapter introduces to readers who is who and what is what within the paralympic movement. We consider this part of the book very important because it can help everyone with orienting in functional classification, events and sports that might seem complicated or „strange“ to those who are not involved.

Successful participation of the Czech paralympians has tradition since the Czech Paralympic Committee had been established in 1993. It is an honesty to present list of our medalists from major sports events since 1993. The very end of the book offers the result list of XIth Paralympic Games 2000 in Sydney with focus on medalists, completed results of the Czech paralympians and final ranking of countries.

RÉSUMÉ / C'est la première fois qu'une publication illustrée de ce genre concernant le mouvement paralympique paraît dans notre pays. Les chapitres ayant trait à l'histoire de ce mouvement nous en font connaître les débuts tant dans le monde qu'en République tchèque, son évolution tout comme son orientation nécessitant suffisamment de finances, à quoi contribuent les sponsors dont certains ont même envoyé leurs représentants aux Jeux Paralympiques de Sydney.

La partie suivante concerne les XI^e Jeux Paralympiques de Sydney. Les Tchèques y avaient une équipe qui était numériquement la plus forte dans l'histoire de leur participation aux J.P. et ils ont pris part à six des dix-huit catégories sportives, à savoir: athlétisme, cyclisme, natation, tir à l'arc, boules et tennis de table. Ils étaient au nombre de 57 les résultats obtenus dépassèrent tout attente. Ils ont récolté au total 43 médailles - soit 15 médailles d'or, 15 d'argent et 13 de bronze, ce qui leur a valu la onzième place au palmarès des nations.

A Sydney, où en l'an 2000 ont aussi eu lieu les Jeux Olympiques, tous les participants à la Paralympiade se sont sentis à l'aise. Cette ville dont l'histoire n'est pas trop ancienne (pour les Européens), avec sa population aux origines des plus variées et qui n'a pas de préjugés, a reçu très chaleureusement les sportifs handicapés de sorte qu'obtenir un billet d'entrée à la paralympiade est presque devenu une affaire d'honneur et il a fallu venir à bout de longues files d'attente aux guichets et se presser dans les galeries pleines de monde.

Le succès de nos sportifs aux Jeux Paralympiques leur a valu à leur retour un accueil chaleureux: tout d'abord à Prague à l'aéroport de Ruzyně, puis au Sénat, et ensuite les fêtes avec les amis, les fans, les entraîneurs et les proches, donc avec tous ceux qui en qui que ce soit contribuent à ce que les handicapés puissent non seulement faire du sport mais surtout s'intégrer à la vie de la société.

La dernière partie de ce livre explique au lecteur qui est qui et aussi quoi est quoi dans le mouvement paralympique. Nous considérons cette dernière partie comme très importante car elle permet aux lecteurs et à tous ceux désirant s'orienter dans les J.P. et savoir ce que signifient les chiffres presque énigmatiques figurant après les noms des compétiteurs.

Etant donné que nous participons aux activités sportives de haut niveau depuis 1993, nous ressentons aussi dans ce livre un aperçu de nos médaillés qui s'achève par les résultats aux XI^e Jeux Paralympiques de Sydney avec les noms des trois meilleurs et aussi de tous nos sportifs ainsi que le palmarès des pays participants.

OBSAH

Triumfální návrát	5
Od historie k budoucnosti	7
Sponzorská a marketingová filozofie	12
Sydney 2000 – hlavní město paralympiády	17
Velkolepá představení	18
Vykolepa České republiky	22
Atletika – samá neje...	27
První koupel v moři (Vladimír Bujárková)	35
Kačko, musíš! (Martina Kniezková)	36
Duše kluka a smysl pro humor (Milan Kubala)	37
Z ústavu na atletický stadion (Martin Němec)	38
Duo Peters (Petr Novák a Petr Vocička)	39
Boccia – Publikum stálo frontu	42
Cyklistika – Ježek na kolečkách	45
Pozlačená dráha (Jiří Ježek)	40
Atlet nebo cyklista (Roman Musil)	52
Lukostřelba – Respektovaný střelec	54
Pršelo mu štěstí (Zdeněk Šebek)	55
Plavání – Plně tribuny a skvělé výkony	57
Samá sobě soupeřkou (Jana Hoffmanová)	62
Dál už bez přivlastnu (Ivana Kumpoštová)	64
Život je soutěž (Martin Kovář)	66
Stolní tenis – Mezi světovou elitou	69
Bez ztráty kytičky (Michal Stefanu)	70
Profesionál (Ivan Karabec)	73
Nejhezčí dárek k narozeninám (Jolana Davidková)	74
Sen o Athénách (Martin Zvolánek)	76
Ostatní sporty	78
Vesnice sportu a zábavy	89
Rodinná návštěva	95
Australské zajímavosti	96
Závěrečný kameal	108
Slovo na závěr	112
Kdo je kdo – co je co	113
Medailisté z let 1993–2000	115
Výsledky	117



© Text: Olga Franzlová, Juraj Groch, Jaroslav Hybš, František Janouch, Tomáš Lórinč, Marcela Mádřová, Marcela Nováková, Jan Schroth, David Šnajdr, Libor Šnajdr

© Fotografie: Václav Jirsa, Jiří Koliš, Jaroslav Křeček, Marcela Mádřová, Jiří Pekárek, Daniel Šnajdr, Radovan Šubin

© Grafická úprava a návrh obálky: Zbyněk Zajíček
Uspořádal: Marcela Nováková

Vydalo Nakladatelství Olympia, a. s., Klimentská 1,
110 15 Praha 1 ve spolupráci s Českým paralympijským
výborem a Asociací PCC, spol. s r. o.

1. vydání, 128 stran
jako svou 3138. publikaci

Opovědná redaktorka: Marcela Nováková
Sadba a litografie: COMPUTER 2000 Praha, a. s.,
Národní tř. 37, 110 00 Praha 1

Vytiskla tiskárna: GRASPO, a. s., Pod Štěrberkem 324,
763 02 Zlín

ISBN 80-7033-142-9
27-026-2001

